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Búcsú Szász Ferenctől 
A Délmagyarország szerkesztősége a rákoskeresztúri 

ú j köztemetőben ma délelőtt fél 11-kor vesz végső bú-
csút egykori munkatársá tó l , Szász Ferenc Aranytollal 
kitüntetett újságírójától. 

Hódmezővásárhelyen, 1909. december 17-én szüle-
tett. Húszévesen kezdte újságírói pályáját a helyi lapok 
(Vásárhelyi Friss Újság, Népújság, Hetivásár, Délvidéki 
Sport) szerkesztőségeiben. 1938 októberében lett a Dél-
magyarország munkatársa . Minden műfa jban jeleske-
dett, de főként színikritikusként írta be nevét a szegedi 
m ű v e l ő d é s t ö r t é n e t b e . Nem véle t lenül : öccse, Szász 
Károly (1912-1978), a későbbi tanár és rendező játszot-
ta 1941-ben a híres szegedi egyetemi színjátszók szín-
háztörténeti ér tékű, Horváth István rendezte Hamlet-
előadásának címszerepét. 

Saj tó tör ténet i érdekesség, hogy Szász Ferenc neve 
néhány napig a Délmagyarország impresszumában is 
szerepelt: 1944. április 12-től a lap betiltásáig, 16-áig ő 
volt a felelős szerkesztő. 

A nyilasuralmat, az ostromot a fővárosban vészelte 
át , m a j d Szentesen ér te a hívás, hogy té r jen vissza a 
Délmagyarországhoz. 1945 májusától két évig ismét a 
lap m u n k a t á r s a . 1947-ben a T i sza tá j is közölte több 
színházi tárgyú tanulmányát . 

A kommunis ta pá r t l appá lett Délmagyarországtól 
mint pártonkívülinek nemsokára távoznia kellett. Ismét 
Budapestre ment, előbb az Esti Szabad Szóhoz, m a j d 
amikor ez is megszűnt, a Magyar Távirati Irodához ke-
rült. Innen hívta meg 1968-ban a Magyar Hírlap indu-
lásakor a lap főszerkesztő-helyettese, egykori szegedi 
kollégája, Lőkös Zoltán. Ettől a laptól ment nyugdíjba 
1970-ben. Utána is dolgozott még különféle üzemi és 
sportlapokba. 

1980. május 27-én együtt szerepeltünk a televízió sze-
gedi stúdiójában a Hetvenéves a Délmagyarország című 
műsor fölvételén. Előbbi életrajzi adatait ekkor tudtam 
meg tőle. 

Hosszú betegség után, március l - jén hunyt el. Vele 
e lment a Dé lmagya ro r szág legöregebb és legrégibb 
m u n k a t á r s a . Akik i smer tük , csöndes, rokonszenves 
egyéniségére mindig szeretettel emlékezünk. 

Péter László 

• A kura tó r ium ülésén a 
freskó feltárását elvégző For-
ray Katalin restaurátor szak-
véleményéből kiderült: mint-
egy 320-350 négyzetméternyi 
festett felületet kell helyreál-
lítani, s a minden rélszletre 
kiterjedő restaurátori munká-
hoz 2-3 évre lesz szükség. A 
freskó felújítása előrelátható-
lag 15-20 millió forintba kerül 
majd, de ehhez az összeghez -
a kuratórium tagjai által ké-
szítet t műszaki e lőfe lmérés 
szerint - a kapu fölötti épület 
homlokzati- és tetőfelújí tási 
munkáival, valamint a mun-
kákhoz szükséges közlekedési 
á t sze rvezésekke l ú j abb 26 
millió forintos költség járulna. 
Mint elhangzott, ez utóbbiak 
alapítványon kívüli költségek 
(hiszen az Aba Nóvák Alapít-
vány csak a restaurálásra, a 
Hősök Kapuja első világhábo-
rús emléktémájú falfestményé-
nek, és a Dömötö r - t o rony , 
ugyancsak Aba Nóvák Vilmos 
által készített freskóinak mű-
vészi helyreállítására és fenn-
tartására született). A többlet-
költség fedezésének érdekében 
nemsokára á t fogó bemutató 
anyaggal kísért fe l ter jesztés 
megy a művelődési és - há-
borús emlékműről lévén szó -
a honvédelmi minisztériumba. 
Bármi legyen is ennek ered-
ménye, Arda Imre és Básthy 
Gábor műszaki előtanulmánya 
szerint a művészi restaurálást 

• Az Aba Nóvák Alapítvány kuratóriumi ülése 

Freskóavatás 1996-ban? 
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feltétlenül meg kell hogy előzze 
az épület homlokzatának fel-
újítása, mondván: utólag ez a 
munka veszélyeztetné a helyre-
állított freskó állapotát. Úgy a 
restauráció, mint a homlokzati 
felújítás, a kapu alatti közúti 
forgalom el- és visszaterelését, 
valamint a villamos felsőveze-
tékrendszer át- és visszaépí-
tését is felveti. Utóbbi esetében 

megoldást kell találni arra is, 
hogy a villamosvezeték rögzí-
tése ne zavarja majd a helyre-
állított falfestmény arculatát. 

A kuratóriumi ülésen ismer-
tetett tanulmány előzetes ütem-
tervet is tartalmaz a munkála-
tok lebonyolításáról. Eszerint a 
tervezési szakasz, s a homlok-
zati vakolás és a falszegélyek 
elkészítése után kezdődnék a 

restauráció, majd a homlokzat-
festés és a kődíszek kijavítása. 
Az ünnepélyes avatási 1996 
május 23-ra teszik. 

A kuratórium ülésén meg-
jelent Jászay György, a Mor-
ton's idegenforgalmi társaság 
vezetője is, és megerősítette 
támogatási szándékát az alapít-
ványt illetően. Mint mondta, 
cége az eladott repülőjegyek 
árának bizonyos százalékát az 
alapítvány számlájára utalja, 
amennyiben á vásárló bejelenti 
támogatási szándékát az Aba 
Nóvák Alap í tvány j a v á r a . 
(Egyéni támogatók számára az 
alapítvány számlaszáma: OTP 
37251-8.) 

A megbeszélésen szó esett 
egy 1994 márciusában, a sze-
gedi Móra Ferenc Múzeumban 
megrendezendő, Aba Nóvák 
Vilmos munkáiból összeállított 
centenáriumi kiállításról is. A 
múzeum nevében Szuromi Pál 
közölte, hogy a Magyar Nem-
zeti Galéria segítségével ké-
szen állnak egy átfogó tárlat 
megnyitására. 

S. P. S. 

Tóth Sándor 
kiállítása 

Tóth Sándor szobrászmű-
vésznek hatvanadik születés-

napján, március 19-én, pénte-
ken délután fél ötkor nyílik 
kiállítása a Móra Ferenc Mú-
zeum Horváth Mihály utcai 
Képtárában. A tárlatot, amely 
május 2-ig tart nyitva, Papp 
Lajos költő nyitja meg. 

Farkasházy 
a Zöld szalonban 

Farkasházy Tivadar ven-
dége lesz a Szegedi Szabadel-

vű Műhely Irodalmi Kávéhá-
zi Esték című rendezvényso-
rozatának. Az est ma, már-
cius 18-án este 6 órakor kez-
d ő d i k a V i r ág C u k r á s z d a 
Zöld szalonjában. 

Műholdas 
evangelizáció 
Szegeden 

Századunk egyik legered-
ményesebb igehirdetóje Billy 
Graham márciusban a német-
országi Essenben evangélizál, 
s az eseményt műholdon köz-
vetítik 55 országba, 40 nyel-
ven, több mint 1000 helyre. A 
rendezvényről Szabó Andor 
metod i s ta le lkész l apunka t 
tájkoztatva elmondta, hogy az 

evange l i zác ió ö k o m e n i k u s 
egyházszolgálat, minden fele-
kezet fe lé i rányuló műsor . 
Cél juk nem lélekelhalászás, 
más egyháztól elvenni híveke-
tet, s nem felekezeti háború. 
Azokat az elkeseredett embe-
reket szeretnék elérni, akik a 
nagy politikai változások nyo-
mán cél ta lanul é lnek. Billy 
Graham világevangelista pré-
dikációját speciális műholdas 
közve t í t ésen keresz tü l - a 
megszokott égi csatornákon te-
hát nem fogható - Szegeden a 
Honvéd téri református temp-
lomban nagymére tű video--
vetítésen nézhetik meg hívők 
és nem hívók március 18-19-
20-21-én este negyed hétkor. 

T. W. 

• Amerikai tanárok a Deákban 

Humanities program a középiskolásokért 
Az okításnak vége, s letele-

pedünk négyesben: Jaimie P. 
Cloud és John Gilleece két 
hét re é rkeze t t Amer ikábó l , 
Kari Benzinger szeptember óta 
tanít Fulbright-ösztöndíjasként 
a szegedi iskolában, és Zoltán 
Péter, aki a gimnázium alapítá-
sa óta a tantestület tagja. 

Megtudom, igazából nem is 
továbbképzés, ami itt történt, 
hanem a Fulbright ösztöndíj 
seg í t ségéve l egy spec iá l i s 
program ismertetése, melyet 
ősztől a Deák Ferenc Gimná-
z iumban szere tnének beve-
zetni. A Humanities Program 
lényege, hogy három különbö-
ző tantágyat képviselő tanár 
dolgozik együtt, a tananyag 
eset leges á t fedései re és ha-
sonló vonásira figyelve. A kü-
lönböző tantárgyakat össze-
kapcsolják, a tanulók egységes 
nézetet kapnak, s így komplex 
képet alkothatnak. A program-
ba a történelem, az angol nyel-
vű társalgás és az angol, mint 
idegen nyelv tartozik. 

Kari, New York egy brook-
lyni közép i sko lá j ábó l jö t t , 
ahová 3500 diák jár, s az egyik 
legheterogénebb tanintézmény, 
hiszen 124 különféle nyelv-
csoport képviselői tanulnak. 
Ott ez a kísérlet már gyakorlat. 
A Humanities program sajá-
tossága, hogy ezeket a külön-
böző etnikumú embereket a 
zene segítségével, színházlá-
togatással, vagy ismert művé-

Fotó: Schmidt Andrea 

A borongós, zord télre emlékeztető időben még a kocsi 
is szomorúan fordul a Deák Ferenc Gimnázium elé. A 
második emeleti teremben azonban vidám tavaszt idéz a 
hangulat, a gimnázium oktatóit továbbképző New York-i 
t aná rok d e r ű j e , v idámsága és nyíltsága azonnal meg-
ragad. 

szek iskolába való meghívá-
sával közelebb hozza egymás-
hoz. A programot a kilencedik 
osztályban kezdik el tanítani -
ez a mi normál gimnáziumi 
első osztályunknak felel meg -
és nagyon népszerű, mind a 
gye rmekek , mind a szülők 
körében. Eredetileg két tan-
tárggyal kezdték, s öt év alatt 
jelentős eredményeket értek el. 
Négy iskolában végeztek fel-
mérést az új program eredmé-

nyességéről, s kiderült, hogy 
az ebben a rendszerben tanuló 
diákok jobban megismerték 
egymás kultúráját, megértet-
ték, és jobban is becsülték a 
más ika t . Sokat f e j lődö t t a 
diákok fogalmazáskészsége, 
növekedet t a diákok kreati-
vitása, művészi készségük. A 
felmérés kiterjedt a tanárokra 
is, itt többek között világossá 
vált, hogy a komplex program-
nak köszönhetően a tanárok 

ismeretei is gazdagabbak let-
tek, hivatalos szakkifejezéssel 
élve: nőtt a szakképzettségi 
szintjük. 

Jaimie hatáskörébe 21 álla-
mi iskola tartozik, az itt tanuló 
gyermekek nagyobbrészt köze-
pes képességűek, a program 
nem az úgynevezett elitneve-
lést szolgálja. A Humanities 
tantárgyat azért is vezették be, 
hogy az iskolát elhagyók ma-
gas számát csökkentsék, hiszen 
úgy vették észre, sokan azért 
nem folytatják a tanulást, mert 
semmifé le kapcsola tot nem 
találnak a .tananyag és minden-
napi életük között. A kísérleti 
oktatásban hangsúlyos szerepet 
kap az előbb említett zene, a 
művészetek, s a mindennapok 
kultúrája közül például a tánc. 
Itt látszik, hogy nem helyes a 
tantárgyak szerinti tagolás , 
hiszen valójában interdiszcip-
lináris területről van szó. A 
kísérlet sikerét mutatja, hogy 
már a matematika tanárok is 
érdeklődnek iránta, s szeretné-
nek bekapcsolódni. 

A programot szeretnék a 
Föld más országaiban is bele-
zetni , ez azonban sohasem 
jelenti azt, hogy egyik csoport 
tanítja a másikat, hiszen sokat 
tanultak a magyar tanároktól is 
a/ amerikaiak. S talán a szege-
diek lesznek a kont inensek 
között oktatási kapcsolatnak az 
első képviselői, hiszen Európá-
ban elsőként Magyarországra, 
itt pedig Szegedre jöttek a New 
York-i tanárok. 

T. V. 

Imre Zoltán megválik 
a színháztól 
• A táncosok - várakozó állásban 
m Pénzhiány és/vagy diktatúra? 

például bontotta a levelezésemet" 
A másfél oldalas levél arról 

szól , hogy a ba le t t együ t t e s 
problémáit— amelyek korábbi 
színházvezetői mulasztásokból 
eredeztethetők - az új igaz-
gató, .Kormos Tibor Imre Zol-
tán többszöri kérése ellenére 
sem segített megoldani. „Le-
het, hogy az én személyemen is 
múlt, hogy nem tudtunk szót 
érteni egymással" - í r ja a 
balettigazgató, miután áttekinti 
levelében az utóbbi egy év 
tö r ténése i t : „Kértem, hogy 
legalább a tagozatgazdálko-
dást hagyja meg nekünk, 
hiszen az bevált módszernek 
bizonyult. Ön ezt nem értette 
meg, elkezdett belső színházi 
törvényeket gyártani, amelyek-
ből tisztán kiderült a diktató-
rikus vezetési profil, például 
bontotta a levelezésemet." 

A tavalyi, balett-tagozat ál-
tal kezdeményezett, de a másik 
két tagozat által is támogatott 
bérharcnak - 30 százalékos 
bé remelés t kér tek - annyi 
eredménye volt, hogy az ope-
ra- és operett előadások kiszol-
gálására 10 tánckari tagot föl-
vettek. Az idei költségvetés 
még reményt sem hagyott a 
béremelésre. Imre Zoltánnak -
a levél szerint - az volt az utol-
só csepp a pohárban, hogy a 
legutóbbi igazgatósági ülésen 
Kormos közölte: az elszerződő 
és a nyugdíjba vonuló művé-
szek státusait „elveszi" (az itt 
maradók eddig abban remény-
kedtek, hogy felosztják közöt-
tük az elszerződök bérét). „Az 
ország legrosszabbul fizetett 
balettegyüttesének" vezetője 
ezen a ponton föladta: megírta, 
hogy igazgatóját alkalmatlan-
nak ta r t ja a há romtagoza tú 
sz ínház veze tésé re és nem 
kíván együttműködni vele. 

- Nem köthetek több 
kompromisszumot. Nem tudok 
Kormos Tiborra! tárgyalni -
mondta a telefonba Imre Zol-
tán, aki jelenleg Budapesten 
tartózkodik. 

- Ha mégis megkapnák a 
táncosok a béremelést? 

- Nem látok erre esélyt, de 
már nem is csak erről van szó. 
Esetleg az még megfontolásra 
késztetne, ha a 30 százalékos 
béremelés mellett arra is ígé-
retet kapnék, hogy újratárgyal-
hatjuk a tagozatok szabadabb 
működését. Ebben az esetben 
szakmai tanácsadóként tovább 
dolgoznék, nyilvánvalóan ki-
sebb bérért - s akkor az én ma-
radék béremet is feloszthat-
nánk. 

A Szegedi Balett vezető tán-
cosai tól hiába kér tem véle-
ményt a tör téntekről ; mind-
össze arra vállalkoztak, hogy 
nevük említése nélkül megír-
ha tom: együtt szeretnének 
maradni - és dolgozni. Egye-
lőre várnak, úgy gondolják, a 
következő lépést a színház-
igazgatónak, vagy a fönntartó 
önkormányzat illetékes veze-
tőjének kell megtennie. Plety-
kának minős í t e t t ék azt az 
információmat, miszerint máris 
tárgyaltak budapesti színhá-
zakkal. 

Kormos Tibor tegnap el-
mondta, hogy válaszolt már 
Imre Zoltánnak, a többi között 
ezt: „Levelének a munkavi-
szonyának megszüntetésére 
vonatkozó részét elfogadom." 
A balettigazgató „közalkalma-
zotti jogviszonya" 1993. május 
31-én szűnik meg, de munká-
jára már március 22-től nem 
tart igényt Kormos Tibor. Aki 
azt is közölte, hogy hamarosan 
összehívja a balett-tagozatot és 
megbeszélik „a továbbiakat". 

S. E. 

A Stúdióbalett ma, csütörtö-
kön este Budapesten, a Petőfi 
Csarnokban vendégszerepel: a 
Tavaszi Feszt ivál program-
jaként előadják Roberto Gal-
van: Koncert tangóharmoni-
kára és zenekarra , valamint 
Molná r Éva: Revans c ímű 
táncművét. 


